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Urząd Miejski Gminy Rawicz obsługuje interesantów w poniedziałki i środy w godz. 
8:00-16:00 (w poniedziałki BOK, WSO w tym USC oraz Zespół Podatków i Opłat 
Lokalnych do godz. 17:00), we wtorki, czwartki i piątki w godz. 8:00-14:00.
Dokumenty można złożyć w udostępnionej skrzynce podawczej, a także  
za pośrednictwem platformy ePUAP, drogą elektroniczną lub tradycyjną pocztą.

Sekretariat Burmistrza - tel. 65 616 49 81
Biuro Obsługi Klienta - tel. 65 616 49 80
Sekretarz Gminy - tel. 65 616 49 88 / 404
Skarbnik Gminy - tel. 65 616 49 86 / 412
Wydział Organizacji i Nadzoru - tel. 65 616 49 88
Naczelnik Wydziału - tel. 65 616 49 88 / 404
Zastępca Naczelnika - tel. 65 616 49 88 / 406
- Działalność gospodarcza - tel. 65 616 49 88 / 447
- Zespół Obsługi Klienta - tel. 65 616 49 88 / 446
- Zespół Kadr i Płac - 65 616 49 88 / 405 / 498
- Biuro Rady Miejskiej - 65 616 49 88 / 407 / 408
- Zespół ds. zakupów, mienia i BHP - 65 616 49 88 / 410
- Inspektor Ochrony Danych - 65 616 49 88 / 406
- Zespół ds. obsługi informatycznej i wdrożeń - 65 616 49 88 / 411
Wydział Finansowo- Budżetowy - 65 616 49 86
Naczelnik Wydziału - 65 616 49 86 / 412
Z-ca Naczelnika Wydziału do spraw budżetu planowania i analiz - 65 616 49 86 / 417
Zespół Budżetu Planowania i Analiz - 65 616 49 86 
- Księgowość i sprawozdania - 65 616 49 86 / 430
- Budżet gminy - 65 616 49 86 / 418
Zespół Finansowo- Księgowy - 65 616 49 86
- Główny księgowy - 65 616 49 86 /431
- Księgowość urzędu - 65 616 49 86 /413
Zespół Podatków i Opłat Lokalnych - 65 616 49 83
Z-ca Naczelnika Wydziału do spraw Podatków i Opłat Lokalnych - 65 616 49 83 / 455
Podatki i opłaty lokalne - 65 616 49 83 / 420
Podatki - księgowość osoby prawne - 65 616 49 83 / 414
Podatki - księgowość osoby fizyczne - 65 616 49 83 / 415
Podatek od środków transportowych - 65 616 49 83 / 416
Wydział Strategii, Planowania i Rozwoju - 65 616 49 84
Naczelnik Wydziału Strategii, Planowania i Rozwoju - 65 616 49 84 / 435
- Zespół Planowania Przestrzennego - 65 616 49 84 / 438
- Ochrona środowiska, decyzje środowiskowe - 65 616 49 84 / 436
- Ochrona środowiska, wycinka drzew, dotacje - 65 616 49 84 / 439
- Sprzedaż nieruchomości, lokale - 65 616 49 84 / 440
- Dzierżawy i podziały geodezyjne - 65 616 49 84 / 437
Biuro Inwestycji Kubaturowych - 65 616 49 84
- Zgłaszanie awarii oświetlenia - 65 616 49 84 / 426
- Inwestycje Kubaturowe - 65 616 49 84 / 424
- Inwestycje Kubaturowe - 65 616 49 84 / 422
Biuro Zarządzania Drogami - 65 616 49 84
Kierownik Biura Zarządzania Drogami - 65 616 49 84 / 419
Utrzymanie dróg, zajęcie pasa drogowego - 65 616 49 84 / 454
Organizacja ruchu drogowego, uzgodnienia - 65 616 49 84 / 427
Wydział Edukacji i Spraw Społecznych - 65 616 49 85
Naczelnik Wydziału Edukacji i Spraw Społecznych - 65 616 49 85 / 432
- Przedszkola - 65 616 49 85 / 433
- Szkoły i sprawy społeczne - 65 616 49 85 / 434
Wydział Spraw Obywatelskich - 65 616 49 82
- Naczelnik Wydziału - 65 616 49 82 / 441
- Urząd Stanu Cywilnego - 65 616 49 82 / 403
- Dowody osobiste - 65 616 49 82 / 443
- Ewidencja Ludności - 65 616 49 82 / 442
- Ochrona p-poż., sprawy wojskowe, imprezy masowe, zgromadzenia - 65 616 49 82 / 502
Biuro Zarządzania Projektami i Funduszami - 65 616 49 87 
Kierownik Biura Zarządzania Projektami i Funduszami - 65 616 49 87 / 425
- Zamówienia publiczne - 65 616 49 87 / 423 /496
- Zarządzanie Projektami i Funduszami - 65 616 49 87 / 425
Biuro Obsługi Inwestora i Przedsiębiorcy - 65 616 49 88 / 409
Biuro Prawne - 65 616 49 88 / 497
Biuro Audytu i Kontroli - 65 616 49 88 / 429
Biuro Promocji i Komunikacji Społecznej - 65 616 49 88 / 500 
Biuro Zarządzania Kryzysowego - 65 616 49 88 / 444

Miejsko-Gminny Ośrodek Pomocy Społecznej w Rawiczu
tel. 65 545 40 37, e-mail ops@rawicz.eu
Specjalistyczna pomoc psychologiczna dla mieszkańców
tel. 535 519 905
Samodzielny Publiczny Zakład Opieki Zdrowotnej Centrum Rehabilitacji 
Medycznej i Ośrodek Osób Niepełnosprawnych
tel. 65 545 44 02
Zakład Wodociągów i Kanalizacji w Rawiczu sp. z o.o.
tel. 65 546 10 59, e-mail sekretariat@zwikrawicz.pl
Zakład Usług Komunalnych w Rawiczu
tel. 65 546 28 66, e-mail sekretariat@zukrawicz.pl
Gminne Centrum Usług Wspólnych w Rawiczu
tel. 573 208 386 / 573 208 398, e-mail gcuw@rawicz.pl
skrzynka ePUAP /GCUWRawicz/SkrytkaESP
Ośrodek Sportu i Rekreacji w Rawiczu
tel. 65 546 26 36 (centrala), e-mail osir@rawicz.eu
Muzeum Ziemi Rawickiej
tel. 65 545 35 75, e-mail mzr@rawicz.eu
Dom Kultury w Rawiczu
tel. 65 545 46 10 16, e-mail dk@rawicz.pl, www.dk.rawicz.pl
Rawicka Biblioteka Publiczna
tel. 65 616 49 20, e-mail biblioteka@rawicz.eu

PRZYDATNE KONTAKTY

Rawicki urząd dysponuje 
już dokumentacją na naprawę 
sali w Sierakowie oraz pozwo-
leniem na wykonanie prac na-
prawczych. Środki na ten cel 
Gmina Rawicz chce uzyskać 
w ramach konkursu „Sportowa 
Polska – Program lokalnej in-
frastruktury sportowej edycja 
2023”. Aplikacja konkursowa 
została złożona.          /cib

CO DALEJ Z SALĄ 
W SIERAKOWIE?
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Zgodnie z wcześniejszymi 
informacjami na rawickim 
rynku stanie punkt gastro-
nomiczny, który może sprze-
dawać, m.in. lody lub pączki. 
Przetarg obejmował okres 
do kwietnia 2026 r. 

Firma Sikora Group z Koś-
ciana, która wygrała przetarg, 
może zająć maksymalnie 150 
m kw. w pobliżu fontanny 
i makiety miasta. Obecnie 
najemca uzyskał zgody, m.in. 
Powiatowej Stacji Sanitarno-
-Epidemiologicznej oraz Wiel-
kopolskiego Wojewódzkiego 
Konserwatora Zabytków. 

Najemca ma w planach 
ustawienie lodziarni, ka-
wiarenki plenerowej od II 
kwartału każdego roku do 
września danego roku. W bie-
żącym roku firma rozpocznie 
działalność od końca czerwca 
do września. Z kolei od paź-
dziernika do końca I kwartału 
każdego roku na płycie rynku 
prowadzona będzie sprzedaż 
pączków. 

- To kolejny krok do zwięk-
szenia aktywności gastrono-
micznej na rawickim rynku. 
Świetnie w okresie letnim 
sprawdzają się domki z owo-
cami i warzywami, przyznam, 
że z żoną często korzystamy 
z ich oferty. Rozmawiam 
też z mieszkańcami, którzy 
chwalą sobie to rozwiązanie. 
Teraz do 2026 r. mamy firmę, 
która będzie prowadziła 
usługi gastronomiczne. Ra-
wicki rynek po rewitalizacji 
jest atrakcyjną przestrzenią 
i na pewno z roku na rok 
będzie się coraz bardziej 
rozwijał pod względem gastro-
nomicznym.  Efekty już widać, 
choć jesteśmy świeżo po rewi-
talizacji  – mówi burmistrz Ra-
wicza Grzegorz Kubik. 

/cib

WYDAWCA: 
Urząd Miejski Gminy Rawicz
ADRES:
63-900 Rawicz, ul. Marszałka 
Józefa Piłsudskiego 21

Redaktor naczelny: 
Joanna Popielarz
Redakcja: 
Mateusz Domagała
gazeta@rawicz.eu, tel. 65 616 49 88/500
Wydanie online: www.rawicz.pl

Numer zamknięto: 27.06.2023 r.

Redakcja zastrzega sobie prawo skrótu  
i adiustacji nadesłanych tekstów 
oraz zmiany ich tytułów.

Druk: Polska Press Sp. z o.o, 
Drukarnia Poznań

Opracowanie graficzne:
gawrylo@icloud.com
AJG System, Warszawa Zapraszamy do współpracy.

NOWA KAWIARENKA POWSTAJE NA RYNKU

ZAKŁAD USŁUG KOMUNALNYCH ZMIENIA 
ZASADY PIELĘGNACJI TERENÓW ZIELONYCH

W ostatnich latach coraz 
popularniejsze w miastach 
jest ograniczanie koszenia 
traw. Wpływa to korzystnie 
na mikroklimat, m.in. 
zwiększa ilość wody zatrzy-
manej w gruncie, zapewnia 
wzrost odporności na suszę 
oraz pozytywnie oddziałuje 
na bioróżnorodność. Ra-
wicki ZUK również zmienia 
zasady koszenia, szczególnie 
w okresie upałów.

Zakład Usług Komunal-
nych prowadzi koszenie na 
terenie gminy według określo-
nych zasad. Przede wszystkim 
trawy nie są koszone podczas 
suszy oraz w czasie opadów 
i bezpośrednio po nich. Ogra-
niczenia dotyczą także te-
renów bogatych w rośliny 
kwitnące, co pozwala chronić 
owady zapylające, w szcze-
gólności dotyczy to pszczół, 
trzmieli czy motyli. – Wprowa-
dzanie praktyk ograniczają-
cych koszenie traw w naszym 

mieście ma kluczowe zna-
czenie dla zrównoważo-
nego zarządzania zielenią 
miejską. Przede wszystkim 
dłuższa trawa sprzyja za-
trzymaniu wilgoci i zapo-
biega wysychaniu murawy. 
Obecnie każdy teren, który jest 
regularnie i krótko koszony, 
zamienia się w wysuszoną 
słomę. Wystarczy przejechać 
się po mieście i widać miejsca, 
gdzie koszenie odbywa się za 
często. Widok kwiatów i zie-
leni w naszym mieście jest tym, 
co mieszkańcy bardzo sobie 
cenią, więc naszym zada- 
niem jest im to zapewnić, ale 
aby to osiągnąć, musimy do-
stosować działania do zmie-
niających się warunków 
klimatycznych. Oczywiście 
tam, gdzie w grę wchodzi bez-
pieczeństwo, jak np. skrzyżo-
wania dróg, koszenia będą 
nadal częste i tutaj nie mowy 
o żadnych kompromisach – 
wyjaśnia dyrektor ZUK Łu-
kasz Pruski. 

W ostatnim czasie ZUK 
otrzymuje sporo pytań od 
mieszkańców w sprawie ko-
szenia. – Z jednej strony ist-
nieje grono mieszkańców, 
którzy uważają, że nieskoszone 
trawy są nieestetyczne. Z dru-
giej spotykamy się z zarzutami 
o zbyt częste i krótkie koszenie. 

W każdym przypadku spraw-
dzamy, jak wygląda sytuacja na 
miejscu, ale nie zawsze nasze 
decyzje spotykają się z akcep-
tacją po drugiej stronie. Bę-
dziemy pracować nad tym, 
by kłaść większy nacisk na 
informowanie mieszkańców 
na temat zasad pielęgnacji 

terenów zielonych oraz prze-
konywać, że nasze działania 
w kierunku bardziej zrówno-
ważonego zarządzania zie-
lenią mają na celu stworzenie 
przyjaznego dla mieszkańców 
i zdrowego środowiska miej-
skiego – dodaje Łukasz Pruski. 

      /cib
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Wypracowanie nadwyżki 
finansowej, zmniejszenie o 4 
mln zł zadłużenia i zapew-
nienie budżetowi bezpie-
czeństwa w 2022 roku – to 
były główne argumenty „za” 
udzieleniem 22 czerwca br. 
burmistrzowi Gminy Rawicz 
Grzegorzowi Kubikowi ab-
solutorium z wykonania 
budżetu w ubiegłym roku. 
W rozmowie z Gazetą Ra-
wicką Grzegorz Kubik opo-
wiada o podsumowaniu 
2022 roku.

Redakcja Gazety Rawi-
ckiej: Jak w dużym skrócie 
ocenia Pan 2022 rok? 

Grzegorz Kubik: Na pan-
demię nałożyła się wojna 
w Ukrainie, a za tym poszedł 
cały łańcuch negatywnych 
zdarzeń, czyli inflacja, wy-
sokie ceny energii i innych 
produktów, wyhamowanie 
gospodarki. Stanęliśmy przed 
bardzo trudnym zadaniem 
i jednocześnie pytaniem - co 
zrobić, żeby zbilansować bu-
dżet?

Redakcja: Czy to się 
udało? 

Grzegorz Kubik: Tak, bo 
tę sytuację przewidywaliśmy 
od 2020 roku, kiedy chwilowo 
pozamykano wybrane sektory 
gospodarki. Wiele lat byłem 
związany z biznesem i mam 
świadomość możliwych zja-
wisk gospodarczych i ich 
konsekwencji. Później do 
tego doszła wojna i skok cen 
energii, a to wszystko zło-
żyło się w całość i odbiło się 
na zarządzaniu samorządami 
w całej Polsce. Ale gdybym 
miał podsumować w liczbach 
2022 rok, to przede wszystkim 
wypracowaliśmy 245 tys. zł 
nadwyżki budżetowej, o 4 mln 
zł zmniejszyliśmy zadłużenie, 
zaoszczędziliśmy 2,5 mln zł 
na przetargach inwestycyj-
nych dzięki negocjacjom, do 
tego zrealizowaliśmy kilka-
dziesiąt inwestycji, głownie 
ze wsparciem z dofinan-
sowań. Oczywiście, wiązało 
się to wszystko z tym, że każdą 
złotówkę, zanim wydaliśmy, 
oglądaliśmy dwa, a nawet 
więcej razy, stąd na przykład 
oszczędności w przypadku 

oświetlenia miasta czy zużycia 
energii na ogrzewanie urzędu. 
Z kolei na inwestycje przezna-
czyłem o ok. 20-30 proc. więcej 
niż w latach ubiegłych. 

Redakcja: A gdyby miał 
Pan zdiagnozować, które ob-
szary są „do poprawy” z 2022 
roku, czyli co się nie udało? 

Grzegorz Kubik: Nie 
wszystkie planowane dofinan-
sowania udało nam się uzy-
skać, jak na przykład środki 
na remonty w Sarnowie czy 
deptaków w Rawiczu. Te pro-
jekty zostaną jednak zrealizo-
wane, obecnie pracujemy nad 
pozyskaniem finansowania. 
Niestety w ciągu ostatnich 2-3 
lat ceny realizowanych in-
westycji wzrosły nawet o 80 
proc., dlatego żeby dokładać 
do nich jak najmniej z włas-
nego budżetu, chciałbym 
większość kwoty uzyskać ze 
środków rządowych lub unij-
nych.  

Redakcja: Podczas abso-
lutorium poparło Pana 13 
radnych. Ci, którzy zagłoso-
wali przeciw, wskazywali na 
problem zadłużenia gminy. 
Zresztą ten argument wraca 
niemal co rok. 

Grzegorz Kubik: Podam 
przykład. Leszno ma nieco 
ponad dwa razy więcej 
mieszkańców niż my, a Po-
znań osiemnaście razy. Za-
dłużenie Leszna to ponad 200 
milionów zł, a Poznania to już 
około 1,1 miliarda zł. Nasza 
gmina ma 36 milionów zł kre-
dytów. Z kolei jak porównamy 
się z mniejszymi miejscowoś-
ciami, to nasze zadłużenie 
będzie dla nich wysokie. Kwe-
stia, jak na to spojrzymy. Jak 
przeliczymy dług na miesz-
kańca, to jesteśmy w okolicach 
połowy rankingu. Rozumiem, 
że polityk z opozycji zawsze 
będzie szukał minusów – taki 
jego przywilej i również rola, 
a dług to wdzięczny temat do 
krytyki, bo nikt nie lubi go 
mieć. 

Gazeta Rawicka: Zatem, 
jak Pan oceni budżet z per-
spektywy zadłużenia?

Grzegorz Kubik: Nasz bu-
dżet jest bezpieczny i sta-
bilny, a zadłużenie wynika 
wyłącznie ze skali inwestycji, 
jakie przeprowadziliśmy i ze 
skuteczności pozyskiwania 
środków. Dzięki temu mamy 
kilkadziesiąt kilometrów 
nowych dróg, nowe skrzy-
żowania, przebudowane 
centrum miasta, zrewitalizo-
wany rynek i wiele budynków, 
również ocieplonych, nowe 

obiekty sportowe, jak sale 
gimnastyczne. Teraz budu-
jemy kompleks rekreacyjny 
pod szyldem Nowy Poligon. 
Co bardzo ważne, wszystko, co 
już służy mieszkańcom, było 
wykonane za ceny przed kry-
zysem. Każdy widzi, jak nasza 
gmina się zmieniła w ostat-
nich kilku latach. I teraz klu-
czowa sprawa. W ciągu moich 
dwóch kadencji pozyskaliśmy 
ponad 100 mln zł dofinan-
sowań z różnych źródeł na in-
westycje. W tym czasie nasze 
zadłużenie wzrosło o ok. 19 
mln zł, bo tę kwotę musie-
liśmy pożyczyć, aby sfinan-
sować kilkadziesiąt inwestycji. 
Każdy rozsądny człowiek wy-
korzystałby taką szansę. Inna 
sprawa, że ci, którzy krzyczą 
o długu, jak tworzymy bu-
dżet, przychodzą ze swoją 
kartką i listą inwestycji do 
zrealizowania za wiele mi-
lionów. Wtedy tej troski o bu-
dżet z ich strony nie widzę. 
Ale rozumiem ich, taką mają 
rolę. Jestem przekonany, że 
mieszkaniec, który racjo-
nalnie patrzy na dane, wie, 
że w naszym gminnym inte-
resie jest wykorzystanie tej 
szansy, czyli pozyskanie wielu 
dofinansowań, do których do-
łożymy kilka procent z włas-
nego budżetu.  

Redakcja: Kiedy roz-
mawialiśmy w zeszłym 
roku, mówił Pan, że firmy 
z większą ostrożnością pod-
chodzą do inwestowania 
w nowe zakłady pracy. Czy 
pandemia i wojna zaha-
mowały te działania? Jak 
wygląda sytuacja strefy go-
spodarczej?

Grzegorz Kubik: W latach 
2020-2021 zauważyliśmy, że 
firmy ograniczyły inwestycje, 
ale powoli wracają. W naszm 
przypadku rok 2022 był udany, 

ponieważ zakończyliśmy 
wtedy rozmowy z nowym in-
westorem należącym do ho-
lenderskiej spółki. Równo rok 
temu ogłosiłem, że inwestor 
zamierza wybudować fabrykę 
w naszej gminie. Dziś w strefie 
mamy już funkcjonujący za-
kład pracy, który uruchamia 
produkcję specjalistycznych 
systemów kablowych i świat-
łowodów dla przemysłu 
medycznego i automatyki 
przemysłowej. Poza tym roz-
mawiamy z kilkoma innymi 
firmami, więc strefa będzie 
w najbliższych latach się roz-
wijała. Ważnym dla rozwoju 
gospodarczego gminy i na-
szych mieszkańców w przy-
szłych okresach jest również 
to, że kilku znaczących przed-
siębiorców w najbliższym 
okresie planuje rozwój przez 
rozbudowę obecnych za-
kładów. W wyniku tych in-
westycji powstaną kolejne 
miejsca pracy.

Redakcja: Kolejna sesja 
absolutoryjna będzie już 
w nowym składzie, po wybo-
rach samorządowych plano-
wanych na kwiecień. Co do 

tego czasu będzie dla Pana 
priorytetem? 

Grzegorz Kubik: Najważ-
niejsze jest ukończenie inwe-
stycji, które musimy rozliczyć 
do grudnia tego roku. Za-
kończymy wtedy prace nad 
projektem Nowy Poligon. 
To będzie zupełnie nowa, 
przebudowana część gminy, 
z dobrze poprowadzoną in-
frastrukturą, dużą ilością 
zieleni, z czystym i dobrze zor-
ganizowanym kąpieliskiem. 
W 2023 roku rozpoczniemy 
też budowę nowoczesnego 
przedszkola na wolnych tere-
nach przy PKP oraz przygoto-
wanie do budowy żłobka tuż 
obok. Dużo wydarzy się rów-
nież w temacie przygotowań 
do budowy mieszkań komu-
nalnych przez samorządową 
spółkę SIM. Poza dbaniem 
o lokalne firmy i zachęca-
niem nowych do przyjścia, kła-
dziemy nacisk na tworzenie 
dobrych warunków do życia. 
Dlatego nowy żłobek i przed-
szkola oraz mieszkania mają 
temu służyć.

Redakcja: Dziękujemy 
bardzo za rozmowę.

BURMISTRZ PODSUMOWAŁ 2022 ROK 
NADWYŻKA WYPRACOWANA, SPŁATA CZĘŚCI KREDYTU.

Tak po przebudowie 
będą prezentowały 

się deptaki

Nowa fabryka produkująca specjalistyczne systemy kablowe.
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PRZYGOTOWUJĄ DOKUMENTACJĘ POD

ZAAWANSOWANIE PRAC TO 70 PROC. 

DOOKOŁA POLIGONU 
POWSTAJĄ NOWE ULICE 
I SKRZYŻOWANIE.

Pod koniec maja Gmina 
Rawicz podpisała umowę 
na wykonanie dokumentacji 
projektowej na budowę par-
kingu przy Multibibliotece, 
który ma być wykonany z na-
wierzchni przepuszczalnej. 

Gmina chce położyć na-
cisk na to, by poza miejscami 
parkingowymi, na terenie 
znalazło się dużo zieleni.  
– Chcielibyśmy, aby ta in-

westycja była spójna z pro-
jektem Multibiblioteki, ale 
przede wszystkim, by była 
funkcjonalna dla mieszkańców. 
Obecne drzewa pozostaną, 
a dodatkowo pojawi się wiele 
nowych nasadzeń. Będzie to 
przestrzeń łącząca funkcję par-
kingową z zielenią – wyjaśnia 
Elżbieta Skrzypek, która kie-
ruje Biurem Inwestycji Kuba-
turowych.

 /cib

Trwają prace związane 
z przebudową terenów po-
wojskowych w Sierakowie. 
W ramach inwestycji po-
wstaje nowy układ drogowy, 
który usprawni dojazd do ką-
pieliska oraz do pobliskich 
osiedli mieszkaniowych. 
W trakcie budowy jest także 
nowe rondo. Jego celem jest 
upłynnienie ruchu, podobnie 
jak to się stało w przypadku 
rond powstałych w centrum 
miasta. 

Zgodnie z harmono-
gramem przebiegają prace 
drogowe związane z przebu-
dową terenów powojskowych 
w Sierakowie, które trwają 
na ul. Czeladniczej, Święto-
jańskiej i Promenadzie. Na 
tej ostatniej zostało już wy-
konane oświetlenie uliczne, 
trwa budowa kanalizacji 
deszczowej oraz układanie 
krawężnika. Z kolei na te-
renie kąpieliska wykonawca 
kończy prace związane z bu-

dową oświetlenia parkowego. 
W obrębie ul. Czeladniczej 
trwa budowa ronda. 

Przebudowa skrzyżowania 
ul. Leśnej, Czeladniczej oraz 
Promenady wykonywana jest 
na podstawie dokumentacji 
projektowej z 2012 r. oraz 
ważnego pozwolenia na bu-
dowę. Wielkość ronda będzie 
zbliżona do dwóch innych 
skrzyżowań na terenie Ra-
wicza, tj.  ronda Białego Orła 
i Żołnierzy Wyklętych. 

- Dokumentacja projektowa 
stworzona jeszcze przez mo-
jego poprzednika zakładała 
budowę w tym miejscu ronda 
i zostało to przeze mnie utrzy-
mane, ponieważ wpisuje się 
w naszą politykę upłynniania 
w ten sposób ruchu w mieście. 
Jak widzimy, to działa. Oczy-
wiście, w centrum ze względu 
na okoliczną architekturę, 
której nie da się przesunąć 
i zabytkowy obszar plant, te 
ronda są mniejsze, ale wielu 

mieszkańców w bezpośred-
nich rozmowach podkreśla, 
że jeździ się lepiej - mówi 
burmistrz Rawicza Grzegorz 
Kubik. 

Powstające skrzyżowanie 
ma zapewnić lepszą prze-
pustowość i bezpieczeństwo 
przy zakładanym dużym na-
tężeniu ruchu, zwłaszcza 
w okresie funkcjonowania 
kąpieliska. 

/cib

PARKING 
W CENTRUM 
MIASTA
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Pod koniec maja br. została 
podpisana umowa na przebu-
dowę ul. Żniwnej w Masłowie 
wraz z odwodnieniem oraz 
przebudową sieci wodocią-
gowej. Wykonawcą robót bę-
dzie firma PB Haus z Leszna. 
Na przebudowę sieci wodocią-
gowej podpisano porozumienie 
ze ZWiK.

Wartość robót to 2,9 mln zł, 
z czego 650 tys. pokryje Zakład 
Wodociągów i Kanalizacji w Ra-
wiczu. Z kolei 2 mln zł to efekt 
pozyskania dotacji przez rawicki 
urząd z rządowego projektu 
Polski Ład. Zakres prac obej-
muje przebudowę sieci wodo-
ciągowej (finansowanej przez 
ZWiK), budowę wpustów ulicz-
nych oraz ścieku, wymianę na-
wierzchni asfaltowej jezdni oraz 
wykonanie nawierzchni chod-
nika z kostki.          /cib

OGŁOSZENIE 
Burmistrza Gminy Rawicz o I ustnym przetargu nieograniczonym 

ws. oddania w dzierżawę na okres trzech lat 
do użytkowania na cele rolne działki:

• nr 1943 o pow. 1,46 ha położonej w Rawiczu, 
zapisanej w księdze wieczystej PO1R/00028408/7 
na rzecz Gminy Rawicz. 

Wg ewidencji gruntów i budynków w części do-
tyczącej klasyfikacji użytków gruntowych: RIIIa 
o pow. 0,35 ha, RIVa o pow. 0,94 ha, ŁIV o pow. 
0,11 ha i LsV o pow. 0,06 ha.

Roczna stawka wywoławcza czynszu dzier-
żawnego została ustalona na kwotę: 4 000 zł. 

Przetarg odbędzie się 13 lipca 2023 r. o godz. 
10:00 w siedzibie Urzędu Miejskiego Gminy Ra-
wicz (pok. nr 101, II piętro). 

Wadium w wysokości 400,00 zł, należy wpłacić 
przelewem na rachunek bankowy Urzędu Miej-
skiego Gminy Rawicz Nr 36 1020 4027 0000 1402 
1525 1769 do 7 lipca 2023r. Do przetargu mogą 
przystąpić osoby fizyczne i prawne, które wniosą 
wadium w terminie wyznaczonym w ogłoszeniu 
a także nie posiadają zaległych zobowiązań finan-
sowych z tytułu podatków oraz zawartych umów 
wobec Gminy Rawicz. 

Dodatkowych informacji odnośnie przetargu 
można uzyskać w Urzędzie Miejskim Gminy 
Rawicz telefonicznie pod nr 65 616 49 84 wew. 
437 lub 440.

UMOWA NA ŻNIWNĄ PODPISANA 
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Z cyklu... ciekawostki z Rawicza i okolic

Z końcem czerwca w gminie Rawicz odbyły 
się konkursy na stanowiska dyrektorów trzech 
jednostek oświatowych. W dwóch z nich, tj. Ze-
spole Szkolno-Przedszkolnym w Zielonej Wsi 
oraz w Zespole Przedszkolnym w Szymanowie 
powodem ogłoszenia konkursów były upływa-
jące kadencje obecnych dyrektorów, natomiast 
w Zespole Szkolno-Przedszkolnym nr 1 w Ra-

wiczu - zamiar przejścia obecnego dyrektora 
na emeryturę. 

Wszystkie konkursy zostały rozstrzygnięte. Tym 
samym od 1 września br. przez 5 kolejnych lat sta-
nowiska dyrektorskie sprawować będą:
● w Zespole Przedszkolnym w Szymanowie – Pani 
Anna Cicha,

● w Zespole Szkolno-Przedszkolnym w Zielonej 
Wsi – Pani Dominika Walkowiak,
● w Zespole Szkolno-Przedszkolnym nr 1 w Ra-
wiczu – Pani Kalina Duda. 

Nowym Dyrektorom składamy gratulacje i ży-
czymy owocnej pracy.  

 /WES

NOWI DYREKTORZY W JEDNOSTKACH OŚWIATOWYCH 

Wieś będąca w XVII 
wieku własnością Przy-
jemskich, liczy już niemal 
800 lat. Pierwsze wzmianki 
o Sierakowie w historycz-
nych dokumentach po-
chodzą już z XIII wieku. Pod 
panowanie rodu Przyjem-
skich osada przeszła z rąk 

Sarnowskich. Adam Ol-
bracht Przyjma-Przyjemski 
na gruncie wsi Sierakowo, 
w dużej mierze dzięki za-
sobom z niej pochodzącym, 
założył miasto Rawicz. 

XVIII wiek był czasem, 
kiedy odnotowano wzrost 

gospodarczy wsi. Liczba lud-
ności w stosunku do poprzed-
nich stuleci zwiększyła się, 
znaczną część mieszkańców 
stanowili wówczas osadnicy 
śląscy. Zakładano w tym 
czasie w Sierakowie folwarki, 
funkcjonował browar oraz 
gorzelnia. W czasach pru-

skich założono manufakturę 
sukienniczą oraz parową 
przędzalnię. Działały wtedy 
także cegielnia, kuźnia oraz 
wiatraki. 

Pozostałością po przyby-
łych ze Śląska ewangelikach 
jest dawny cmentarz ewan-
gelicki położony w rejonie 

dzisiejszej ulicy Ogrodni-
czej, po wyznawcach juda-
izmu zaś, zniszczony podczas 
II wojny światowej cmen-
tarz żydowski, po którym 
znikomych śladów poszu-
kiwać można obok dawnego 
„domu grabarza”.

SIERAKOWO
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22 maja w Rawickiej Bi-
bliotece Publicznej oficjalnie 
otwarto Strefę Odkrywania, 
Wyobraźni i Aktywności 
(SOWA). 

Inicjatywa SOWA to pro-
jekt Ministerstwa Edukacji 
i Nauki oraz Centrum Nauki 
Kopernik w Warszawie. Jego 
celem jest uruchomienie na te-
renie całej Polski 32 lokalnych 
centrów nauki - Stref Odkry-
wania, Wyobraźni i Aktyw-
ności. Do tej pory powstało ich 
20, Rawicz jest 21 Strefą. Misją 
SOWY jest budowanie zaan-
gażowania w naukę i jej spo-
łeczne rozumienie, szerzenie 
przekonania, że nauka nie jest 
zbiorem faktów, ale sposobem 
zdobywania wiedzy i pozna-
wania świata, a także rozwi-
janie poczucia sprawczości 
i rozbudzanie kreatywności.

– Od samego początku, 
kiedy tylko pojawiła się moż-
liwość aplikowania o ten pro-
jekt, wiedziałyśmy, że jest to 

coś niepowtarzalnego, o co 
warto zawalczyć. Byłyśmy 
przekonane, że SOWA nie tylko 
idealnie wpisze się w prze-
strzeń Rawickiej Biblioteki 
Publicznej w jej nowej, multi-
-odsłonie, ale także doskonale 
dopełni ofertę programową 
tego miejsca – mówią Anna 
Nowak naczelnik Wydziału 
Edukacji i Spraw Społecznych 
UMG Rawicz oraz Adrianna 
Kaczmarek dyrektor Rawickiej 
Biblioteki Publicznej, wspomi-
nając czas pracy nad przygo-
towaniem wniosku w ramach 
naboru. 

SOWA składa się z 2 inte-
gralnych przestrzeni: wystawy 
oraz Majsterni. Wystawa pre-
zentuje różne dziedziny nauki, 
podkreśla jej doświadczalny 
charakter i daje możliwość 
samodzielnego eksperymen-
towania. Dzięki tej różno-
rodności zwiedzający mogą 
poznawać wiele aspektów 
świata przyrody, tj. ruch, 
światło, ludzki organizm. Wy-

stawę tworzy 15 eksponatów 
zaprojektowanych i zbudo-
wanych przez Centrum Nauki 
Kopernik. Są wśród nich: 
zbliżenie na cień, rysowanie 
w lustrze, idealna asymetria, 
obrotowe lustra, mistrzowie 
szybkiego zapamiętywania, 
wiszące piłki, rowerowe 
przekręty, słyszenie kośćmi, 
puzzle matematyczne, wyścig 
walców, usyp mapę, obrotowy 
stolik, krocząca sprężyna, zni-
kokot, film animowany.

Każdy z eksponatów po-
budza zwiedzających do ak-
tywności i dostarcza radości 
płynącej z odkrywania taj-
ników nauki w przystępny 
sposób – poprzez zabawę i sa-
modzielne działanie. Można 
je kontynuować w Majsterni 
- miejscu sprzyjającemu swo-
bodnemu podejmowaniu wy-
zwań konstruktorskich oraz 
prowadzeniu różnorodnych 
zajęć i warsztatów. Celem 
Majsterni nie jest przekazy-
wanie konkretnej wiedzy, 

ale uruchomienie umiejęt-
ności samodzielnego pozna-
wania otoczenia i radzenia 
sobie z rozwiązywaniem 
problemów. Dzięki połą-
czeniu strefy eksponatowej 
i warsztatowej można jedno-
cześnie uczyć się i bawić. Nad 
każdą z przestrzeni czuwają 
animatorzy, którzy wcześniej 
przeszli szereg szkoleń w CN 
Kopernik. 

– Jestem ogromnie dumna 
z tego miejsca. Eksponaty 
komponują się w tej prze-
strzeni pięknie. One z nią 
grają. To jest idealny dialog 
do tego, żeby się rozwijać – 
podkreśla Adrianna Kacz-
marek. Rozwojowi temu 
będzie z pewnością sprzy-
jała opieka ze strony Cen-
trum Nauki Kopernik oraz 
współpraca naukowa z Insty-
tutem Politechnicznym Aka-
demii Nauk Stosowanych im. 
J. A. Komeńskiego w Lesznie. 
– Rawicz słynie ze znakomitych 
sportowców. Mam nadzieję, że 

to Centrum przyczyni się do 
tego, że już za kilkanaście lat 
usłyszymy, że mamy cudow-
nych naukowców, którzy rów-
nież wywodzą się z Rawicza, 
a pierwsze kroki stawiali 
przy tych eksponatach, które 
tutaj będą Państwo mogli zo-
baczyć – powiedział podczas 
uroczystości otwarcia SOWY 
Paweł Szybaj zastępca bur-
mistrza gminy Rawicz. – Na-
szym hasłem jest „Myślisz 
lepiej niż myślisz”, dlatego za-
praszamy tu wszystkich, bez 
wyjątku – dodaje Kinga Pasz-
kowska kierownik Działu Roz-
woju Ośrodków Partnerskich 
w Centrum Nauki Kopernik. 

Zatem zapraszamy wszyst-
kich – małych i dużych, miesz-
kańców gminy i okolic, dzieci, 
uczniów, młodzież, dorosłych, 
seniorów i całe rodziny do 
odwiedzania SOWY. Każdy 
znajdzie tutaj coś dla siebie 
i spędzi czas w ciekawy i ak-
tywny sposób. 

 /WES/RBP

ZAPRASZAMY DO STREFY 
ODKRYWANIA, WYOBRAŹNI 
I AKTYWNOŚCI W RAWICZU
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Schronisko dla zwierząt w Ra-
wiczu istnieje od 2020 r. Już na etapie 
jego budowy pojawili się pierwsi 
darczyńcy, którzy wspierali tę ważną 
inwestycję, a z każdym dniem za-
częło ich przybywać. Aktualnie 
można mówić już o sporym gronie 
przyjaciół schroniska.

1 czerwca przedstawiciele Społecz-
nego Komitetu na rzecz wspierania 
schroniska oraz Urzędu Miejskiego 
Gminy Rawicz oficjalnie podzięko-

wali za dotychczas otrzymaną pomoc. 
Honorowym darczyńcom wręczono 
certyfikaty za udzielone wsparcie 
finansowe, a Szkoła Podstawowa 
im. Janusza Korczaka w Sierakowie 
otrzymała miano "Przyjaciela schro-
niska" za szczególne zaangażowanie 
w pomoc bezdomnym zwierzętom 
poprzez organizowane zbiórki cha-
rytatywne. Nazwiska ofiarodawców, 
nazwy instytucji i firm pojawiły się 
na tablicy zawieszonej przy wejściu 
do budynku, a odsłonili ją Przewod-

nicząca Społecznego Komitetu Mał-
gorzata Konieczna i wiceburmistrz 
Paweł Szybaj. Plansza została tak 
zaprojektowana, by obok dotych-
czasowych darczyńców można było 
sukcesywnie "dopisywać" nowych. 

Spotkanie było również okazją do 
wyróżnienia laureatów ogłoszonego 
przez Społeczny Komitet i Gminę Ra-
wicz konkursu plastycznego „Pies czy 
kot, te zwierzaki zasługują na dom”, 
w który szczególnie zaangażowali się 
uczniowie Szkoły Podstawowej w Ma-

słowie. Prace ozdobią ściany pomiesz-
czeń w schronisku.

Wyniki konkursu:
Szkoły podstawowe klasy I-III

I miejsce: 
Zuzanna Kowalska (Zespół Szkolno-
-Przedszkolny w Masłowie).

II miejsce: 
Ola Kłaczyńska (Zespół Szkolno-Przed-
szkolny w Masłowie).

III miejsce: 
Marcel Herman (Zespół Szkolno-Przed-
szkolny w Masłowie).

Wyróżnienia: Marcel Kolibabka 
(Zespół Szkolno-Przedszkolny w Ma-
słowie), Iga Dworak (Zespół Szkolno-
-Przedszkolny w Masłowie), Olga Rejek 
(Zespół Szkolno-Przedszkolny w Ma-
słowie), Maja Maria Sobieraj (Zespół 
Szkolno-Przedszkolny w Masłowie).
Szkoły podstawowe klasy IV-VIII

I miejsce: 
Klaudiusz Kolibabka (Zespół 

Szkolno-Przedszkolny w Masłowie).
II miejsce: 

Alicja Markowska (Zespół Szkolno-
-Przedszkolny w Masłowie).

III miejsce: 
Marcelina Nowakowska (Zespół 

Szkolno-Przedszkolny nr 2 w Rawiczu).
/BPiKS

WYJĄTKOWE SPOTKANIE W GRONIE 
PRZYJACIÓŁ CZWORONOGÓW
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19 czerwca przy świetlicy 
wiejskiej w Zawadach odbył 
się piknik rodzinny pod nazwą 
„Hazy działają przeciw prze-
stępczości”. Realizacja tego 
zadania była możliwa dzięki 
pozyskanej przez Gminę 
Rawicz dotacji ze środków 
Funduszu Pomocy Pokrzyw-
dzonym oraz Pomocy Post-
penitencjarnej – Funduszu 
Sprawiedliwości w zakresie 
przeciwdziałania przyczynom 
przestępczości dla jednostek 
sektora finansów publicznych 
na 2023 r.

Podczas zorganizowanego 
wydarzenia poruszono tematy 
przeciwdziałania przyczynom 
przestępczości z zakresu prze-
stępstw na szkodę nieletnich, 
przeciwdziałaniu cyberprze-
stępczości oraz przemocy do-
mowej. Rozstrzygnięto również 
konkurs na plakat o przeciw-
działaniu przestępczości. 
Wśród laureatów znaleźli się 
klasa IV i IIIa z ZSP w Zielonej 
Wsi oraz Grupa Biedronek 
z przedszkola w Ugodzie. 

Piknik został zorganizowany 
przez Koła Gospodyń Wiej-
skich z Zawad „Fajne Babki”, 
Ugody  „Ugodzianki” i Zielonej 
Wsi „Nagietkowe wariacje” 
oraz Gminę Rawicz. Partne-
rami pikniku byli: Komenda 
Powiatowej Policji w Rawiczu, 
Centrum Usług Społecznych 
w Rawiczu, Zespół Szkolno - 
Przedszkolny w Zielonej Wsi, 
jednostki OSP Zawady, Ugoda 
i Zielona Wieś.

Otrzymany z Funduszu Spra-
wiedliwości grant to kwota 10 
090,56 zł. Za te środki Gmina 
Rawicz zakupiła, a następnie 
przekazała kołom gospodyń, 
urządzenia gastronomiczne, 
tj. frytkownicę, urządzenie 
do popcornu, kociołki do zup, 

multipatelnię elektryczną, grill 
elektryczny, fontannę do czeko-
ladowego fondue. Pomyślano 
również o wyposażeniu typu 
ławostoły oraz parasole ogro-
dowe. Wydatkowano kwotę 9 
859,83 zł. Wymienione urzą-
dzenia i wyposażenie będą 
wykorzystywane podczas fe-
stynów dla mieszkańców.

– Dziękujemy za współ-
organizację wydarzenia: 
przedstawicielom Funduszu 
Sprawiedliwości, którzy wspie-
rali nas w realizacji projektu, 
paniom z kół gospodyń wiej-
skich, Komendzie Powiatowej 
Policji w Rawiczu, strażakom 
ochotnikom, Centrum Usług 
Społecznych w Rawiczu, wolon-
tariuszom z Lokalnego Centrum 
Wolontariatu w Rawiczu, dy-
rekcji Zespołu Szkolno - Przed-
szkolnego w Zielonej Wsi oraz 
wszystkim, którzy uczestniczyli 
w pikniku – Anna Hamrol, ko-
ordynator projektu.

 /BPiKS

HAZY DZIAŁAJĄ 
PRZECIW 
PRZESTĘPCZOŚCI



06-08/2023 (rok XXX)     gazeta@rawicz.eu 11

Nasza historia
Znajdujące się w tytule 

określenie „pociągi pię-
trowe” odnosi się do naj-
bardziej znanego typu tych 
maszyn, wśród kolejarzy 
znanego jako Bhp (a wcześ-
niej Bipa). Dla wielu mknąca 
po torach sylwetka tego po-
ciągu stanowi jeden z naj-
bardziej rozpoznawalnych 
elementów polskiego kra-
jobrazu kolejowego. Mało 
kto jednak wie, że Bhp nie 
byłoby w Polsce, gdyby nie 
przeprowadzone w Ra-
wiczu testy.

Wagony piętrowe, 
czyli pomysł na  
przewożenie większej 
liczby pasażerów

Pomysł na budowę po-
ciągów piętrowych narodził 
się w XIX wieku (już kilkadzie-
siąt lat po tym, gdy w 1825 r. 
pierwszy pociąg w historii 
odbył swój przejazd w Wiel-
kiej Brytanii). Wynalazek był 
odpowiedzią na niebywały 
sukces, jaki odniósł transport 
kolejowy – z roku na rok coraz 
to większa liczba pasażerów 
korzystała z tego środka lo-
komocji, co powodowało, że 
kolejarzom trudno było za-
gwarantować skład odpo-
wiedni do potrzeb. „Piętrowa 
innowacja” miała więc pomóc 
zwiększyć pojemność po-
ciągów w taki sposób, by nie 
było konieczności ciągłego do-
czepiania kolejnych wagonów.

Na ziemiach polskich 
pierwsze „piętrusy” poja-
wiły się jeszcze w czasach za-
borów, początkowo wyłącznie 
na wybranych odcinkach po-
łożonych w zaborze pruskim. 
Po odzyskaniu przez Polskę 
niepodległości, pociągi tego 
typu nie były w powszechnym 
użyciu, gdyż Polskie Koleje 
Państwowe w zasadzie ich 
nie posiadały; kolejarze dys-
ponowali co prawda parą ta-
kich maszyn (przejętych od 
Niemców), jednak były one 
wyłączone z ruchu pasażer-
skiego. Dopiero kilkanaście 

lat później, po II wojnie świa-
towej, pomysł sprowadzenia 
„piętrusów” na polskie tory 
zaczęto poważnie rozważać 
w naszym kraju. Myślano 
o tym przede wszystkim 
ze względu na problemy 
z zatłoczeniem pociągów 
kursujących w regionie Gór-
nośląskiego Okręgu Prze-
mysłowego, gdzie ogromne 
„potoki” pasażerów dzień 
w dzień przemieszczały się 
do kopalni i fabryk rozrzuco-
nych po aglomeracji śląskiej. 

Wybór dostawcy pociągów 
był prosty, gdyż w zasadzie 
ograniczał się do jednej firmy. 
Wpływ na to miała oczywiście 
polityka. Po II wojnie świa-
towej, Europa została prze-
dzielona „żelazną kurtyną” 
na dwa bloki: demokratyczny 
zachodni oraz komunistyczny 
wschodni. Decyzją świato-
wych mocarstw, Polska trafiła 
do drugiego z nich, w efekcie 
czego naszymi głównymi part-
nerami handlowymi stawały 
się kraje socjalistyczne. Spo-
śród nich, pociągi piętrowe 
budowano wyłącznie w Nie-
mieckiej Republice Demo-
kratycznej, gdzie od 1951 r. 
regularnie woziły pasażerów. 

Na testy – do Rawicza
Nim sfinalizowano zakup 

nowych pociągów dla PKP, 

postanowiono wypróbować, 
jak  maszyny spisują się w pol-
skich warunkach. Do testów 
nie od razu wybrano Rawicz. 
Najpierw „piętrusy” wyru-
szyły w próbną trasę na od-
cinku Warszawa – Otwock 
oraz w okolicach Nasielska. 
Szybko jednak okazało się, że 
tamtejsze linie kolejowe nie 
nadają się do przejazdu po-
ciągów piętrowych. Powodów 
było wiele: a to wagony oka-
zały się za wysokie dla tunelu 
średnicowego ciągnącego się 
pod centrum Warszawy, a to 
znaczna ilość mostów w oko-
licy Nasielska wymuszała 
na kolejarzach ciągłe spo-
walnianie ciężkiej maszyny. 
W efekcie postanowiono, że 
należy znaleźć inne miejsce, 
w którym wykonalne byłoby 
przetestowanie pełni możli-
wości nowych pociągów. Po 
namyśle wybór padł na Wiel-
kopolskę.

Kolejarze uznali, że trasa 
Poznań – Rawicz idealnie na-
daje się do przetestowania 
„piętrusa”. Pozbawiona była 
ona wad, które posiadały 
poprzednie lokalizacje - nie 
było tu mostów czy tunelów. 
Pierwszą jazdę testową prze-
prowadzono 19 lipca 1955 
r. W kolejnych miesiącach 
odbyły się kolejne próby, 
a następnie pociągi – wraz 

z szeregiem uwag – zwró-
cono do NRD. Czy wybór trasy 
Poznań – Rawicz okazał się 
trafny? Generalnie tak, choć 
pojawiły się i wady takiego 
rozwiązania. Kolejarze narze-
kali, że w przeciwieństwie do 
okolic Warszawy, w Wielko-
polsce zbyt mało osób korzysta 
z kolei. W efekcie na stacjach 
niewielu pasażerów wsiadało 
do pociągu, a to nie pozwoliło 
sprawdzić, jaka tak naprawdę 
jest pojemność maszyn.

„Piętrusy” na tory
Dzięki przeprowadzonym 

m.in. w Rawiczu testom kole-
jarze mogli przesłać Niemcom 
szereg uwag dotyczących za-
równo funkcjonalności, jaki 
estetyki „piętrusów”. Pozo-
stawiając na boku skompli-
kowane kwestie techniczne 
można wspomnieć, że dzięki 
Polakom w pociągach wymie-
niono ławki z drewnianych 
na takie z miękkim obi-
ciem, a także powiększono 
przestrzeń wejściową w ten 
sposób, że… Możliwe stało 
się umieszczenie 
toalet pod scho-
dami. Wcześniej 
bowiem na cały po-
ciąg (mogący prze-
wozić nawet kilkaset 
osób), przewidziane 
były… 2 toalety.

Po kolejnych próbach 
już zmodernizowanych po-
ciągów, w 1959 r., podczas 
targów w Poznaniu, pierwsze 
pociągi piętrowe przekazano 
PKP. Wkrótce rozpoczęły one 
regularne przewozy pasa-
żerów. Wraz z kolejnymi do-
stawami, „piętrusy” zaczęły 
gościć w coraz to nowszych 
miejscach na mapie naszego 
kraju. 

Przez kilkadziesiąt lat po-
ciągi te stanowiły jeden z naj-
bardziej rozpoznawalnych 
obrazów na polskich torach. 
Oprócz charakterystycznej 
sylwetki, ich szczególną 
cechą stał się kolor: począt-
kowo oliwkowy, potem poma-
rańczowo – żółty, a od 2004 r. 
żółto -niebieski. Niestety, po-
stęp technologiczny sprawił, 
że zadecydowano o wyco-
faniu maszyn z użytkowania. 
Ostatnie pociągi z serii Bhp 
zniknęły z regularnego trans-
portu kolejowego w 2018 r.

Tomasz Musielak

7 czerwca w Domu Kultury 
w Rawiczu odbyła się druga 
w tym roku akcja honoro-
wego krwiodawstwa zorgani-
zowana przez Gminę Rawicz 
i Klub Honorowych Dawców 
Krwi przy Zarządzie Rejo-
nowym PCK w Rawiczu. 

Do oddania krwi zgłosiło 
się 29 osób, spośród których 

do donacji zakwalifikowano 
23 dawców.  W sumie zebrano 
10 litrów i 350 ml krwi. Ko-
lejne akcje zaplanowano na 6 
września i 6 grudnia br. 

Warto pamiętać, że w czasie 
każdej akcji poboru krwi 
można też zgłosić się do bazy 
potencjalnych dawców szpiku. 

/WES

ŁĄCZY NAS KREW,  
KTÓRA RATUJE ŻYCIE

JAK DZIĘKI RAWICZOWI 
POCIĄGI PIĘTROWE ZAGOŚCIŁY 
W POLSCE
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RAWICKIE ŚWIĘTO SPORTU
20-21 maja odbyła się 11. 

edycja 24h Rawickiego Festi-
walu Sportu. To jedyna taka 
impreza w Polsce, podczas 
której sportowcy amatorzy 
i zawodowcy wspólnie ry-
walizują przez 24 godziny 
na ośmiu różnych arenach 
sportowych. Sztandarową 
dyscypliną, od powstania 
imprezy, jest 24 godzinny 
bieg sztafetowy.

11. edycja 24h 
Rawickiego Festiwalu 

Sportu w liczbach:
W wydarzeniu udział 

wzięło 13 ekip biegowych i 40 
biegaczy indywidualnych, 45 
osób pobiegło w sztafecie ra-
wiczan, 291 osób popłynęło 
w sztafecie, 69 osób poje-
chało w sztafecie rowerowej, 
48 osób zagrało w siatkówkę, 
16 osób zagrało w tenisa, 100 
osób zagrało w streetball, 510 
młodych i 108 piłkarzy kate-
gorii open rozegrało swoje 
mecze, 254 kijkarzy i 30 osób 
z niepełnosprawnościami 
przemaszerowało z kijkami, 
240 uczniów klas I-IV pobiegło 
w sztafecie w asyście 26 opie-
kunów i 140 przedszkolaków 
pobiegło w prologu otwiera-
jącym festiwal.

Ciekawostki:
● Sztafeta pływacka pokonała 
łączny dystans ponad 148 km.
● Nordic walking to 1 006 
okrążeń, czyli łącznie ponad 
2 817 km.
● Sztafeta rowerowa pokonała 
3 553 km.

Rekordy 11. edycji:
● Rekordy okrążeń sztafety: 
kobiety – 16 pętli (36,40 km), 
mężczyźni – 21 pętli (50 km).
● Rekordy okrążeń biegaczy 
indywidualnych: K 69 pętli 
(193 km), M 73 pętle (380 km).

Oprócz zmagań sporto-
wych nie zabrakło dodat-
kowych atrakcji na terenie 
miasteczka festiwalowego, 
gdzie czynne było wesołe 
miasteczko, punkty gastro-
nomiczne, odbywały się po-
kazy i koncerty. Pierwszego 
dnia koncert zagrała Blanka 
Stajkow, finalistka konkursu 
piosenki Eurowizja 2023. Dru-
giego dnia wystąpiła Wero-
nika Marchewka z zespołem, 
a gwiazdą wieczoru była Cleo. 

24h Rawicki Festiwal 
Sportu tworzą wspaniali 
uczestnicy, którym należą 
się specjalne podziękowania 
i gratulacje. Podziękować na-
leży również organizatorom 
za dopięcie wszystkiego na 
ostatni guzik oraz sponsorom 
dzięki którym festiwal z roku 
na rok może rosnąć w siłę.

Do zobaczenia za rok pod-
czas 12. edycji!     /red
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W URZĘDZIE SKARBOWYM
ZAPŁACISZ (SWOJE PODATKI) KARTĄ PŁATNICZĄ

ŚWIETLICA W IZBICACH WRÓCIŁA 
„W RĘCE” SOŁECTWA 

7 czerwca w Izbicach od-
było się oficjalne otwarcie 
świetlicy wiejskiej po kapi-
talnym remoncie. Obiekt 
przez 10 lat był dzierża-
wiony przez prywatny pod-
miot, a od 2019 r. wrócił 
pod opiekę mieszkańców, 
którzy podjęli się remontu 
i wyposażenia świetlicy na 
nowo. Dzięki ciężkiej pracy 
mieszkańców, wsparciu 
gminy i uzyskanym dofinan-
sowaniu świetlica przeszła 
całkowitą metamorfozę. 

W wydarzeniu wzięli 
udział: burmistrz Grzegorz 
Kubik, przewodniczący rady 
miejskiej - Marek Przybylski, 
ksiądz proboszcz Karol Juśkie-
wicz, Anna Hamrol - główny 
specjalista dw. rozwoju ob-
szarów wiejskich w rawi-
ckim urzędzie, Honorata 
Dąbrowicz - starszy inspektor 
z Biura Zarządzania Projek-
tami Funduszami, Izabela 
Bartkowiak - sołtys sąsiednich 
Żylic, Krzysztof Skrzypczak - 
prezes OSP Izbice, Magdalena 
Duda - szefowa KGW, Marika 
Hoffmann - drużynowa 12 
Gromady Zuchowej "Wesołe 
iskierki". Obecni byli także 
członkowie rady sołeckiej, 
strażacy, panie z KGW Izbice 
oraz wszyscy, którzy zaanga-
żowani byli w proces odzy-
skania i remontu świetlicy. Nie 
dotarł marszałek Krzysztof 
Grabowski, ale przysłał list 
z gratulacjami i życzeniami.

Po powitaniu gości przez 
sołtysa Michała Hoffmana do-

konana oficjalnego przecięcia 
wstęgi a Ksiądz Karol Juśkie-
wicz poświęcił obiekt.

Sołtys podczas swojego 
wystąpienia przypomniał 
przybyłym jak to się stało, że 
świetlica ponownie jest „w rę-
kach” mieszkańców Izbic. 
Obiekt od 1 lutego 2009 r. do 
końca września 2019 r. był 
dzierżawiony przez prywatny 
podmiot prowadzący w nim 
dzielność gastronomiczną. 
W 2018 r. sołectwo podjęło 
decyzję o próbie odzyskania 
świetlicy. Sołtys wraz z radą 
sołecką przy wsparciu stra-
żaków poczynili odpowiednie 
kroki. Zebrali podpisy 99,3% 
mieszkańców, wystosowano 
także pismo do burmistrza 
i opracowano plan dzia-
łania po odzyskaniu obiektu. 
– W efekcie pan burmistrz 
nam zaufał i podjął decyzję 
o wypowiedzeniu dzierżawcy 
umowy. 1 października 2019 
r. odebrałem klucze od naszej 
świetlicy. To w tym dniu uświa-
domiłem sobie, jak sporo pracy 
przed nami, jak wiele do zro-
bienia. Z przekazania, tego co 
przejęliśmy od dzierżawcy są 
tylko krzesła i stoły na dużej 
sali, klimatyzatory i kilka 
drobnych salowych gadżetów 
– przypomniał Michał Hoff-
mann. Podczas przemówienia 
na ekranie wyświetlana była 
fotorelacja z całej metamor-
fozy obiektu.

Wymienione zostały 
wszystkie instalacje, poło-
żono też nowe. Na dużej Sali 
została zerwana stara, ukryta 

pod panelami, drewniana pod-
łoga. Wylano nową posadzkę 
i ułożono nowe panele. Ściany 
przeszły poprawki, a całość zo-
stała wymalowana. W przy-
padku małej salki, kuchni, 
korytarza i zaplecza – pracy 
było znacznie więcej. – Od pod-
łogi po sufity, wszystkie prace 
zostały wykonane od postaw. 
W toaletach - póki co - skupi-
liśmy się na odnowieniu ścian 
i sufitów. W całym obiekcie 
zostały wymienione drzwi 
wewnętrzne, konieczne okna, 
drzwi wejściowe od zaplecza 
kuchennego i grzejniki. Zaku-
piono nowy piec na ekogro-
szek. Zamontowano hydrant 

wewnętrzny, monitoring i in-
stalację przeciwpożarową. 
Front budynku został poddany 
termomodernizacji, pozostałe 
ściany przeszły poprawki tyn-
karskie, obiekt został także po-
malowany. Wymieniono też 
nawierzchnię przed świetlicą 
– wyliczał sołtys Izbic. Udało 
się także skompletować nowe 
wyposażenie kuchni i za-
plecza kuchennego, kupić na-
głośnienie, tv, stoły, krzesła, 
wieszaki, rolety, firany, wypo-

sażenie łazienki i wiele innych 
niezbędnych przedmiotów.

Jak zaznaczał Michał 
Hoffmann wszystkie prace 
i wszystkie zakupy nie byłyby 
możliwe, gdyby nie wsparcie 
z budżetu gminy - bezpośredni 
"przydział" dla sołectwa, dofi-
nansowanie oraz dwukrotne 
wsparcie z programu Wielko-
polskiej Odnowy Wsi na rea-
lizację projektu "Wieś Izbice 
się wzbogaca, bo świetlica do 
niej wraca".      /red

Za pośrednictwem ter-
minala płatniczego można 
opłacać w urzędzie skar-
bowym podatki PIT, CIT 
i VAT. Płatności kartą 
przyjmują też organy eg-
zekucyjne – w urzędzie 
i w miejscu zamieszka- 
nia zobowiązanego.

We wszystkich urzędach 
skarbowych w kraju za po-
średnictwem terminali płat- 
niczych można opłacić wy-
brane podatki:
• PIT, 
• CIT, 
• VAT (z wyłączeniem VAT z ty-
tułu importu oraz VAT-14), 

• opłatę od sprzedaży alko-
holu, 
• opłatę od środków spożyw-
czych. 

Kartą można też uregu-
lować swoje zaległości po-
datkowe objęte egzekucją 
– zarówno w siedzibie urzędu 
skarbowego, jak i bezpo-

średnio u poborcy skar-
bowego. Od płatności za 
pośrednictwem terminala 
płatniczego nie są pobierane 
żadne dodatkowe opłaty. 

Zasady opłacania pozosta-
łych podatków i należności, 
w tym m.in. opłaty skarbowej, 
pozostają bez zmian.
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Najnowsza powieść Ka-
tarzyny Grocholi Miłość 
w cieniu słońca została wy-
dana nakładem Wydawni-
ctwa Literackiego w maju 
tego roku i, jak zapowiadała 
sama autorka, jest to chyba 
najbardziej osobista z jej 
dotychczasowych książek. 
Od momentu, kiedy zaczęła 
kiełkować w jej głowie do 
czasu wydania. Tyle musiało 
minąć, by intymna historia 
zaczęła rezonować z czytel-
nikami.

Sięgając po książkę jednej 
z najbardziej znanych i po-
czytnych polskich autorek 
prozy obyczajowej, spo-
dziewać się można wiele, bo 
stos wydanych już książek 
i spora rzesza zwolenników 
twórczości Katarzyny Gro-
choli to nie może być przy-
padek. Sam tytuł i temat 
książki wzbudzają ciekawość, 
bo przecież miłość to wątek 
przerabiany w literaturze już 
od samych jej początków. Po-
myślałam, że to ryzykowne 
umieszczać ten jakże banalny 
tytuł już na okładce. Jak za-
ciekawić czytelników i czy-

telniczki kolejną historią 
o miłości? Okazuje się, że Ka-
tarzyna Grochola doskonale 
wie, „jak to się robi”. Z pozoru 
zwykły temat i układ - męż-
czyzna po przejściach, „lepki 
od przeszłości” przypad-
kiem spotyka kobietę, która 
już od pierwszego spotkania 
sprawia, że jego świat i do-
tychczasowe życie się zmie-
niają. Brzmi znajomo, jednak 
książka pisana z perspektywy 
owego mężczyzny, Andrew 
Withmana okazuje się cie-
kawszą. Harriet to artystka-
-rzeźbiarka, którą główny 
bohater poznaje chwilę po 
rozstaniu, wtedy jeszcze nie-
wiele się o niej dowiadujemy, 
jednak już wtedy robi na nim 
ogromne wrażenie i znika. 
Po uporaniu się z kryzysem, 
Harriet ponownie pojawia się 
w życiu Andrew i  tłumaczy 
mu świat „na nowo”. Spot-
kanie z Harriet sprawia, że 
budzi się z monotonii zwy-
kłego życia i zaczyna widzieć 
otaczający świat w zupełnie 
innych barwach. Strona po 
stronie odkrywamy niełatwą 
przeszłość Whitmana i razem 
z nim przeżywamy przeszłość 

na nowo, po to, by się z nią 
w końcu uporać. A to wszystko 
dzięki Harriet, która dotyka 
niełatwych obszarów życia 
Andrew, jest nim równie za-
chwycona.

Zbieżność nazwiska An-
drew z Waltem Withmanem 
jest nieprzypadkowa. Har-
riet jest zafascynowana twór-
czością amerykańskiego poety, 
a cała książka współgra z cy-
tatem z jego twórczości: „Kim-
kolwiek jesteś, bez tej jednej 
rzeczy jesteś nikim”. Jak łatwo 
się domyślić ową niezbędną 
do życia „rzeczą” jest miłość. 
Uwagę w powieści przyciąga 
także jej język. Utwór pisany 
w narracji pierwszoosobowej, 
pełen krótkich, ale trafnych, 
zdań, myśli Whitmana, które 
jeszcze długo po przeczytaniu 
pozostają w głowie i skłaniają 
do refleksji.

Miłość w cieniu słońca to 
pozycja obowiązkowa dla 
fanów i fanek Katarzyny 
Grocholi, ale nie tylko dla 
nich. Nawet czytelnicy i czy-
telniczki, którzy sądzą, że 
na temat miłości przeczytali 
już wszystko znajdą w niej 
ciekawe ujęcie znanego te-

matu. Co więcej ta książka 
to nie tylko szansa na zagłę-
bienie się w losy bohaterów, 
ale także lektura, która skłoni 
do refleksji i rozmyślań. Mi-

łość w cieniu słońca to Harriet, 
która, jeśli tylko pozwo-
lisz, czytelniku, obudzi Cię 
do życia.

Ala R.

Bardzo lubię książki pani Bar-
bary Wysoczańskiej, dlatego z przy-
jemnością sięgnęłam po najnowszą 
powieść autorki Aktoreczka. 

Główny bohater, Konrad Rogowski 
stara się namierzyć byłego nazistę, 
który w czasie wojny skrzywdził jego 
rodzinę. W dotarciu do zbrodniarza 
ma mu pomóc piękna aktorka, Lauren 
Evans. Polski fotograf zbliża się do 
aktorki po premierze najnowszego 
filmu, w którym grała główną rolę. 
Lauren bardzo zaintrygował ten ta-
jemniczy i niedostępny mężczyzna. 
Konrad jednak skupia się na swoim 
głównym celu i nieustannie do niego 
dąży. Aktoreczka to ciekawa powieść 
z historycznym tłem, poruszająca 
temat pieniędzy, samotności w tłumie, 
zazdrości i zawiści.

Ta historia zdecydowanie skłania 
do refleksji i zastanowienia się, co 
tak naprawdę w życiu jest ważne. 
Jest to opowieść o cenie sławy. O tym, 
że blichtr, adorujący fani i wszech-
obecne obiektywy kamer i aparatów, 
niekoniecznie oznaczają, że osoba 
popularna jest spełniona. Tak na-
prawdę dzień w dzień przywdziewa 
maskę, pod którą nader często kryje 

się smutek, samotność i tęsknota za 
prawdziwym uczuciem.

Czy Konrad dopnie swego i dzięki 
znajomości z Lauren, uda mu się 
pomścić żonę? Co los szykuje dla tej 
dwójki? Jeśli jeszcze nie planowali-
ście czytania tej książki, to polecam 
Wam zmodyfikować te plany. Jest to 
niezaprzeczalnie historia, którą warto 
poznać.       Aurelia M.

ZACZYTANI... ...ZACZYTANI

BARBARA 
WYSOCZAŃSKA 
AKTORECZKA

CAMILA LACKBERG 
KULT

KATARZYNA GROCHOLA
MIŁOŚĆ W CIENIU SŁOŃCA

Kult to druga zaraz po Mentaliście 
część serii kryminalnej bestsellero-
wego duetu Camilli Läckberg oraz 
Henrika Fexeus. To thriller, który 
trzyma w napięciu od pierwszej do 
ostatniej strony.

Akcja książki rozgrywa się w sztok-
holmskiej dzielnicy Södermalm, 
gdzie uprowadzony zostaje pięcio-
letni Ossian. Natychmiast rusza do-
chodzenie. Do policyjnego zespołu 
głównej bohaterki Miny Dabiri do-
łącza negocjator Adam Blom, który 
dostrzega podobieństwa do wcześniej-
szej sprawy – niestety o tragicznym 
finale. Wszystko wskazuje na to, że 
i tym razem porwań będzie więcej. 
Mina Dabiri prosi o pomoc Vincenta 
Waldera – mentalistę, z którym nie 
miała kontaktu od niemal dwóch lat. 
Znawca psychologii, który przez wielu 
uważany jest za zdolnego do czytania 
w myślach, od razu dostrzega ana-
logie do sprawy sprzed kilku lat. Tym 
razem Vincent Walder, znany menta-
lista i ekspert od mowy ciała, będzie 
musiał wyprzedzić bezwzględnego 
porywacza, zanim ten uprowadzi 
kolejną osobę. Policja rozpoczyna 
wyścig z czasem i bezwzględnym 
mordercą działającym według logicz-
nego i rytualnego schematu. 

Kult to świetnie skonstruowany 
i dopracowany thriller na najwyż-
szym poziomie, który trzyma w na-
pięciu po ostatnie strony. Zaskakujące 
tempo i liczne zwroty akcji sprawiają, 
że od książki Kult nie można się ode-
rwać, póki nie poznamy jej zakoń-
czenia.

Maria Krzyżosiak
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DIDI
Didi to sunia w wieku ok. 3 lat. 

Didi to bardzo żywiołowa sunia, 
ciągle skora do zabawy. Bardzo 
ładnie chodzi na smyczy i jest 
zawsze chętna na spacer. Dzięki 
swojemu łagodnemu i radosnemu 
usposobieniu świetnie dogaduje 
się z dziećmi, nie ma w sobie 
żadnej agresji. Zachowuje czy-
stość w domu, nie brudzi i nie 
niszczy. Jest wspaniałą sunią, 
która umili czas każdej osobie 
potrzebującej towarzystwa.

DEXTER
Dexter to szczeniak w wieku ok. 

4 miesięcy.  Jak większość psich 
dzieci tryska energią.  Uwielbia 
zabawę piłeczką, a także gonitwy 
i zapasy z innymi pieskami. Jest 
świetnie zsocjalizowany i zna psią 
kulturę. Potrafi zostawać sam, 
nie piszczy, grzecznie śpi na lego-
wisku i zachowuje czystość w po-
mieszczeniach, a swoje potrzeby 
załatwia na dworze. Świetnie od-
najdzie się w domu z dziećmi.

MINIA
Minia to kotka w wieku ok. 1.5 

roku. Została znaleziona głodna 
i wychudzona przy myjni samo-
chodowej prosząc o pomoc. Aktu-
alnie doszła do siebie i całą sobą 
oddaje swoją wdzięczność czło-
wiekowi. Jest bardzo opiekuńcza 
w stosunku do małych kotków, 
dlatego świetnie odnajdzie się 
w domu, gdzie już są koty. Kto 
zaadoptuje Minie musi przygo-
tować się na ogromną porcję mi-
łości, którą koteczka wniesie do 
nowego domu.

KŁACZEK
Kłaczek to pies w wieku ok. 

2-3 lat, wykastrowany. Kłaczek 
uwielbia kontakt z człowiekiem, 
wspólne spędzanie z nim czasu 
oraz zabawę. Ma bardzo przy-
jazne usposobienie zarówno do 
ludzi, jak i zwierząt. Kłaczek to 
pies stabilny, zrównoważony i ła-
godny, dlatego świetnie sprawdzi 
się w domu z dziećmi. W domu 
zachowuje czystość i nie niszczy 
przedmiotów. Sprawdzi się za-
równo w domu z ogródkiem, jak 
i w bloku.
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